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The Controversy of Hubertus Strughold during World War II

Dr. Hubertus Strughold was an early pioneer of aerospace medicine. He was educated in Germany and was the Director of the Aeromedical Research Institute of the German Air Ministry in Berlin during World War II. After the war, he was brought to the U.S. as a part of “Operation Paperclip” and was instrumental in the early development of space medicine (Figure 1). He was a founder of the Space Medicine Branch (now Space Medicine Association) of the Aerospace Medical Association. His contributions were so fundamental that he is called “The Father of Space Medicine” and the Hubertus Strughold Award is given yearly by the Space Medicine Association for individual achievement in space medicine. Following his death, criticism of his possible involvement in World War II atrocities has emerged and most of his honors have been removed.

World War II Atrocities and Investigations


At the Nuremberg Trials, three sets of medical experiments that were cruelly and in-humanely performed on prisoners by German physicians in the aviation medical field were brought to prosecution. These reprehensible experiments were conducted at the Dachau concentration camp. They involved prisoners who were subjected to hypoxia in altitude chambers, subjects immersed in ice water for long periods, and subjects forced to drink seawater. Many of the subjects of the hypoxia and ice water experiments did not survive (10: pages 77-78).

Hypoxia Experiments (see expanded document in Appendix 1)


The hypoxia altitude chamber experiments were initially approved by Dr. Weltz, the Director of the Institute for Aviation Medicine in Munich, and conducted by his assistant, Dr. Rascher (who had conceived of the idea and had obtained permission from Reichsfuehrer SS Himmler). The civil Department for Aviation Medicine in the German Experimental Institute for Aviation (DVL) in Berlin-Adlershof with Dr. Ruff and Dr. Romberg collaborated. A mobile altitude chamber was provided by the Experimental Institute for Aviation (DVL) directed by Ruff and was transported to Dachau in great secrecy. In the Nuremburg Trials, Ruff testified as to the high level of secrecy involved, but that Dr. Hippke (Luftwaffe surgeon general) was aware and had given approval of the Dachau experiments (40). Rascher and Romberg conducted the experiments, while Weltz and Ruff were their respective superiors in charge, although Weltz turned Rascher over to Ruff’s supervision (27, 3, 14: pages 20-50, 10: pages 74-76 and pages 162-164).  Dr. Lutz (a high altitude researcher at the DVL) testified at the Nuremburg Trials that he was asked to do research at Dachau and refused and described several secret meetings at the DVL between Weltz, Ruff and Romberg which no one else was allowed to participate in (41). Dr. Strughold was at one time approached by the SS in 1942 and also asked to participate in experiments using concentration camp prisoners, but he refused (25).

Weltz and Ruff initially kept the experiments secret, but later conducted a private screening of a film to selected individuals at the Air Ministry including Dr. Benzinger (10: pages 163-164), who worked at the Rechlin Test Center, 130 km northwest of Berlin. His superiors were with the Air Material Command, and he was not a part of Dr. Strughold’s staff in Berlin (4). Ruff reported on the experiments by Romberg and Rascher at the 9th Scientific Meeting of the German Academy of Aviation Research on November 6, 1942. Strughold was not mentioned as an attendee; however he was a member of this scientific organization. At this meeting the aeromedical community was briefed about the rescue possibilities by parachute at high altitudes. In the official text it was not mentioned that some of these tests were performed at Dachau or that deaths occurred (38).


Dr. Rascher, a reserve captain in the Air Force with the equivalent rank of a Sturmbannfuehrer in the Sturmstaffel (also better known as the SS, a fanatically racist political and military organization), performed both official experiments under the responsibility of the Luftwaffe and his own private experiments with the intention of obtaining a Ph.D. degree for his research. These private experiments were responsible for all of the deaths of the subjects in the hypoxia experiments and were only reported to Himmler (3, 14, 26). When Romberg assisted Rascher in a series of additional experiments to find out how long test subjects could withstand extremely high altitude, several deaths occurred. Romberg immediately reported these unplanned tests to Ruff who intervened with the Luftwaffe to get the mobile altitude chamber removed from Dachau. Rascher tried to get the chamber returned through SS channels, but was unsuccessful (28, 29, 10: page 75). He and his wife were both executed under Himmler’s order just before the end of war (3: page 192 and pages 213-214).


Drs. Ruff, Romberg, and Weltz were arrested and prosecuted at Nuremberg. All three were acquitted due to the lack of any direct evidence of participation with Dr. Rascher’s private experiments (14: page 50). Dr. Benzinger was arrested and interrogated, but not prosecuted (10: page 35, 11: page 84).

Hypothermia Experiments (see expanded document in Appendix 2)


The freezing experiments were conducted by Dr. Holzloehner (who committed suicide at the end of the war), who was a physiologist from the University of Kiel, assisted by Dr. Finke (Luftwaffes Oberarzt at the Westreland Hospital), and again by Dr. Rascher. They had permission from the Luftwaffe Field Marshal Erhard Milch (who was prosecuted in Nuremberg and imprisoned until 1954) and Reichfuehrer-SS Heinrich Himmler (who committed suicide at the end of the war). The head of the Luftwaffe´s Medical Corps was Luftwaffee Surgeon General Dr. Hippke and he was also possibly involved (who was not prosecuted at Nuremberg as his location was not known at the beginning of the Trials). 

As already shown in the hypoxia experiments, there was an "official series of experiments" performed because of the Luftwaffe´s interest, but also a second series of experiments performed separately by Dr. Rascher. Beginning in August 1942, Holzloehner conducted experiments in collaboration with Dr. Finke and Dr. Rascher utilizing human test subjects. These were the Dachau experiments where several deaths occurred. A report for the Luftwaffe’s medical corps was therefore not officially published. Implementation of the results from the entire series of hypothermia experiments was deemed necessary by the Luftwaffe to handle the problem of hypothermia in the sea-downed aircrews and to develop a method of re-warming with the further development of appropriate protective clothing (19, 23). 


The results of these experiments were not distributed to the Luftwaffe, but were partially presented at a conference, the “Medical Problems of Sea Distress and Winter Emergencies” on October 26,1942 in Nuremberg and then again two months later in Berlin (the Second Conference of Special Medical Consultants from 30th Nov. to 3rd Dec. 1942 at the Military Medical Academy). There is no list of the participants of the second conference in Berlin. There is no evidence that Strughold was present at the Berlin meeting. However, over 90 German scientists and physicians attended the first conference, the Nuremberg Winter-Symposium, including Dr. Strughold.  According to one of the participants: “The afternoon session of the first day seemed to end, as the leader of the discussion announced outside the program that the following presentation was top secret and anyone who would speak about it outside the meeting or to anyone other than the conference participants, had to reckon with his execution” (10: pages 76-77, 15, 30). 

Dr. Holzloehner  lectured on the “Prevention and Treatment of Hypothermia in Water" at the Nuremberg conference. In addition several presentations by other researchers were conducted on the bioclimatological, physiological and pathological basics of thermal regulation and hypothermia as well as other topics of practical importance. Strughold participated at this meeting and gave the following comment after a series of three presentations by Jarisch, Weltz and Holzlöhner. Commentaries were then given by Rascher, Benzinger, Denecke, Lehmann, Wezler, Groose-Brockhoff, Deuticke, Schwiegk, Knothe, von Werz and finally by Strughold: 

 “With regard to this experimental scientific research, but also for the orientation of the sea distress service, it is of interest to know what temperatures are to be counted on in the cases concerned during the various seasons. Dealing with this subject, valuable material with descriptions and sea-charts are already available. The following are the most important literature findings. At the same time, details about the content of the salt in the water are to be found there.”  

The comments were not, therefore, directed specifically to Dr. Holzlöhner’s presentation, but were concerning the whole series of lectures. The reaction of the audience to the Holzloehner presentation remains controversial. Some written sources state, that not all of the participants realized the unethical character of the investigation and believed only the results of distress units were presented (14). For many of the conference participants it was not obvious that the Holzloehner presentation was based on human experiments. In the presentation he did not specify that prisoners were used and he was not explicit that deaths occurred during the experiments (41). It became evident that these were not only the results of animal experiments or observations from the German Armed Forces distress service, when the nature of the trials was clarified after the official end of the lecture series and outside of the official program by Dr. Rascher (41) .

After the presentation at the Nuremberg conference by Holzloehner and the remarks that followed by Rascher, Drs. Strughold, H. Rein and F. Buechner protested against the conduction of the human experiments with the highest ranking Luftwaffe officer at this conference, Dr. Anthony (7, 16). None of these protests were officially documented as they were oral objections only, but several individuals published accounts in the post-war period that the protests occurred and that there were also other individuals at the conference who disagreed with these unethical experiments (7, 10: pages 76-77 and pages 164-166; 15, 16). The famous physiologist, Dr. Otto Gauer, also attended this meeting and later in life told his student, Dr. Kirsch, that all of the top researchers present disapproved of Rascher’s experiments and behavior.


A critical debate flared up following the statement of Mitscherlich in 1946 (20), that none of the 95 conference participants, most of whom were notable representatives of science, protested against the human experiments. Rein and Buechner discussed on several occasions that this was absolutely not true. Rein stated: "The author of the book (Mitscherlich) was not present at the meeting. He would not have forgotten the bitterness and indignation of the scientists who were attending this meeting. The initiator of those experiments, an SS doctor (Rascher), was immediately recognizable to all as a pure sadist. His 'scientific' staff member (Holzloehner), who was also a speaker of that session, was scientifically outlawed from this day forward. Three of those present declared that such experiments are completely meaningless and unscientific and should therefore be omitted.  That this was presented in a ´top secret´ meeting seems not to be clear to the author Mitscherlich. It is important that in the conference documents there is a letter from Himmler where he stated: 'People who refuse even today to perform these human experiments, would rather let  brave German soldiers die from the effects of hypothermia, I see this as high treason and I will not be afraid to call the names of these gentlemen at the appropriate locations.´ The fact that the official record of this memorable session contains nothing about it, only proves how they worked and that no one dared, in such attempts, to inaugurate the real representatives of the science "  (16). One of the conference speakers, Buechner, accused Holzloehner of the "ethical impossibility" of his human experiments. Buechner stated in his 1965 book, “Plans and Coincidence. Memoirs of a German University Teacher” (7) that "In the foyer Hermann Rein, Hubertus Strughold, and myself (Buechner) and also other doctors one after another objected to the senior medical officer of the Luftwaffe emphatic objection to Luftwaffe doctors participating in such experiments in cooperation with SS officers.”

Sea Water Drinking Experiments (see expanded document in Appendix 3)


The sea water experiments were approved by Dr. Becker-Freyseng (a former assistant of Dr. Strughold’s several years before the experiments took place) and conducted by Dr. Beiglboeck (from the Department of Aviation Medicine in the Surgeon General’s Office of the Air Force). Both were not from Dr. Strughold’s Institute at the time of the experiments. Dr. Schaefer (from the Medical Experimental and Instructional Division in Jueterbog) was under Dr. Strughold earlier in the war, but was detached by order of the Surgeon General of the Air Force (Dr. Schroeder, who had replaced Dr. Hippke) to work on the sea water experiments because of his expertise in making sea water drinkable using silver. He attended a planning meeting on the experiments in May 1944 at the German Air Ministry. At the Nuremberg Trials, Dr. Schaefer testified that he opposed the experiments, but was threatened that his behavior would be considered an act of sabotage (10: pages 77-78 and page 166). 


The 40 designated test-subjects were brought specifically for this experiment from the Buchenwald concentration camp. They were transferred to Dachau with the prospect of an improvement in their conditions. The tests were designed to last for 12 days, but were canceled in many instances when health problems occurred in test subjects after less than a week. There were no deaths among in the prolonged exposure to salt water experiments, but serious complications and injuries did occur (14, 31). Because of the torturous, unethical character of the experiments, Dr. Schroeder was convicted and sentenced to life imprisonment at the Nuremberg Trials, Dr. Becker-Freyseng was convicted and sentenced to 20 years, and Dr. Beiglboeck was convicted and sentenced to 15 years. Dr. Schaefer was acquitted.


Information for the Nuremberg medical trials came from multiple sources, including Himmler’s private files that were found intact at the end of the war. Personal files from the different institutes (which were all heavily bombed) were missing and are claimed by Bower (6, page 228) to have been destroyed as the war came to an end, possibly as part of a cover-up. Twenty three physicians and high ranking officials were prosecuted for war crimes at the Nuremberg Trials. Of these, seven were executed, five were given life sentences, and four were convicted with lesser sentences. In all, eight physicians were arrested for war crimes related to aviation medical experiments (22). Of these, one was un-prosecuted, four were acquitted, and three were convicted (10: pages 32-35). Although Dr. Strughold has been said (6) to be on an Army Intelligence list of suspects in 1945 before the end of the war (Central Registry of War Criminals and Security Suspects), he was never arrested or prosecuted. The purpose of the list was to identify people who were wanted for interrogation and not necessarily for arrest, He did testify by affidavit in the trials concerning character references with the other defendants. During his testimony he stated that he disapproved of the secret studies conducted by Dr. Rascher (10: pages 70-73 and pages 160-162).


Dr. Leo Alexander (Maj., U.S. Army) investigated the medical experiments on concentration camp inmates as a Nuremberg Medical Trial Expert (21).  After a two year investigation, he produced a 220 page report for the Nuremberg Trials, “The Treatment of Shock from Prolonged Exposure to Cold, Especially in Water”. The Alexander Report (17) is very detailed in exactly who was involved in Dachau and the abundant evidence that was collected from Himmler’s cave depository of SS materials captured in Hallein, Germany. Dr. Strughold reported to Dr. Alexander (6, page 220) that he knew about the human experiments from the Nuremberg Winter-Symposium and stated that although he thought that prisoners had been used, he disapproved of such experiments in non-volunteers on principle. “I have always forbidden even the thought of such experiments in my Institute, firstly on moral grounds and secondly on grounds of medical ethics.” Strughold and the other aviation medicine doctors told the Americans that the Dachau experiments were not only unimportant, but also of dubious scientific value (6, page 224). Dr. Strughold related to Dr. Alexander that he did not know about the hypoxia altitude experiments until they were announced on the radio at the end of the war in connection with Dr. Rascher (11, page 16). 
The Hypoxia Experiments on Children at AMRI- Berlin (see expanded document in Appendix 4)

Another non-criminal but unethical medical experiment has also been associated with Dr. Strughold. In 1993, Koch (32) reported that six children ages 11-13 from the psychiatry clinic in Brandenburg-Goerden were tested in an altitude chamber using oxygen-reduced gas mixtures (mild hypoxia). We can assume that there was no informed consent. These tests were carried out at the Strughold directed Aeromedical Research Institute (AMRI) in Berlin on September 17, 1943.  The altitude was up to 6,000 m. The trial managers were in the chamber with the youths and they could add oxygen if required at any time. There were no seizures observed and no injuries reported.
  
The biologist, Dr. Hans Nachtsheim, performed research during the war on epilepsy in cooperation with Dr. Ruhenstroth-Bauer from the KWI (Kaiser Wilhelm Institute) for Biochemistry. The director of this institute was Dr. Adolf Butenand, a Nobel Prize winner from 1939. About 150 hypoxia experiments were performed on rabbits beginning in the spring of 1943. This research was sponsored by the German Reich Research Council. Use of the AMRI altitude chamber inducing epileptic seizures in animals (rabbits) had started in June 1943. Dr. Karl Brockhausen made 6 epileptic children available for the experiments at an altitude chamber of the AMRI on one day, September 17, 1943. The children were 11 to 13 years old and were exposed to an altitude up to 4,000 to 6,000 m. The experiments “failed”, as no seizure occurred.
  
The introduction of a 1944 article by Ruhenstroth-Bauer and Nachtsheim on animal experiments stated (35): "For the experimentally working clinicians treating patients the methodological possibilities are always limited, as they should take the patients well-being into consideration. Only in exceptional cases, a researcher could dare in one patient a trial in the interests of future patients, whereof he cannot predict anything certain.”  
  
Dr. Gerhard Ruhenstroth-Bauer stated in 2000 (37). “Together with Professor Hans Nachtsheim, I carried out experiments with epileptic adolescents. I would like to stress that in every case Dr. Nachtsheim, a Luftwaffe doctor, and I went up into the vacuum chamber with the children. For each participant with nausea, immediately a supply of oxygen could be applied or the exam could be canceled. This did not occur in any case: on the contrary, the children talked almost cheerfully among themselves and also with Dr. Nachtsheim. Since no seizure occurred, we finished these experiments and had the impression that the problem concerning "oxygen deficiency in epileptic adolescents" was finished. Now, after more than 60 years, this assumption turned out to be wrong. In my correspondence with Mr. Klee (12) I was made aware of the fact that the institution in Goerden represented an “euthanasia” institution. Understandably, this revelation shook me hard.”  However, others have pointed out that the psychiatric wards were quite well known during the war as questionable treating facilities (34). Though it is mentioned that no test subject was hurt, Beddies (36) reports that in one test subject a facial cyanosis of the mucous membranes is mentioned as well as a mild dizziness. 

  
The medical historian, Von Schwerin (33), concludes: “The experiments with the children from Goerden are not comparable with those of criminal medical experiments that are known mainly from the concentration camps where the death of the subjects participated was anticipated. These experimemts are rather an example of biomedical experimental practice on a daily basis. But the limits of this practice were being exceeded in National Socialism and the boundries stretched”. 

As the author Schmohl (24) stated in 2003: “As the available sources testify unanimously, the experiment did not produce any tangible result -it did not succeed in inducing an epileptic fit in the children through low pressure. Consequently it did not cause them any suffering -but Ruhenstroth-Bauer and Nachtsheim could not have foreseen this. According to Nachtheim's account, the children were subjected to a low-pressure situation that corresponded to an altitude of 6.000 m (not to mention the mental strain of being locked into the vacuum chamber). According to the knowledge available to altitude medicine at the lime, at this altitude tile onset of threatening conditions had to be expected even for adults -all the more so for children. Moreover, there was no possibility of resorting to any previous experience with epileptic humans in low pressure situations. Furthermore, Ruhenstroth-Bauer and Nachtsheim knew from the animal experiments that young epileptic rabbits reacted to low pressure with violent, often fatal convulsions -and they expected (and hoped !) that the children would react like the rabbits. In other words: the scientists knowingly accepted the risk that the children could be placed in fatal danger. Ruhenstroth-Bauer's reassuring statement that he himself, Nachtsheim, and an additional physician of the Luftwaffe had been in the vacuum chamber with the children and had been able to abort the experiment at any lime -as could the children themselves -thus fails to get at the root of the matter. Nonetheless: the low-pressure experiments by Nachtsheim and Ruhenstroth Bauer ignored the Reich Health Council's regulations on human experiments from the year 1931 as a matter of course. For the most part, these regulations, as adduced elsewhere, had already been ignored by research back in the 1930s. Yet this experiment marked a further boundary crossing as the experimenters unscrupulously subjected the children to an incalculable health risk, even accepting a potentially fatal outcome of the test -and all of this needlessly, for the utilization of the vacuum chamber was by no means imperative.”
  
Dr. Strughold was the head of the institute providing the infrastructure (the AMRI altitude chamber) on September 17, 1943. He was not part of the experiments and did not use its results to our knowledge. The children were not harmed or seriously endangered according to the literature. However, these kinds of experiments were against the medical ethical understanding in Germany as published in 1931. There is no evidence that Strughold knew of, approved of or allowed the children experiments to take place at the AMRI, but it has been assumed. For this reason the scientific prize named after Dr. Strughold by the German Society for Aviation and Space Medicine (DGLRM) was terminated, a decision made in Germany by the DGLRM in 2004.

Criticism of Dr. Strughold

  
Dr. Strughold's World War II record did not become a public issue until 1958, when a magazine article charged that he used prisoners in his German research. This charge was disproved by a Justice Department investigation. This 1958 investigation was discontinued when the Air Force stated that Strughold already had been “appropriately investigated” (11, page 232). The allegations resurfaced in 1974, when the Immigration and Naturalization Service (INS) investigated him for allegations of Nazi war crimes and considered possible deportation (10: pages 70-73). Dr. Strughold publicly stated at the time that “I was completely cleared when I came over here. I was cleared before I came here, before I was hired.” The investigation was terminated several months later due to lack of evidence, although the New York Times claimed (5) that there was possible CIA intervention. The INS Director Leonard Chapman reported that inquiries to the military and other federal agencies had disclosed “no derogatory information” and therefore the INS considered the case closed (11, page 232). In a San Antonio newspaper article in 1974, Dr. Strughold stated that an investigation into whether he was a Nazi war criminal was “idiotic”. It was “nonsense and false to even think that I had ever been a Nazi. It is so fantastic; I always have allied myself with the enemies of Hitler in those days in Germany. I sometimes had to hide myself because my life was in danger from the Nazis”. The Department of Justice – Office of Special Investigations reopened the investigation again in 1983, but this was terminated upon Dr. Strughold’s death in 1986.


Several popular books have been published that have commented on the Strughold controversy. In “The Paperclip Conspiracy, The Hunt for Nazi Scientists” (1987) (6), the reporter-journalist author, Tom Bower, proposed that the U.S. military, in seeking to gain the scientific high ground from the Soviets at the end of World War II, recruited and protected from the Nuremberg Trials, a large group of committed Nazi scientists and brought them to the United States. “Strughold’s secret arrival in America in 1947 had been a carefully planned operation masterminded by Col. Harry Armstrong (6, page 214).” Again, Dr. Strughold is not accused of direct involvement at Dachau, but of knowing about the experiments and trying to cover-up for his colleagues (especially Ruff, Romberg, and Holzloehner) (6, page 224). This is based on the claim that he edited out references (6, page 228) to human experiments in the 1947 book, German Aviation Medicine in World War II (2), Bower stated, “Strughold struck out the incriminating disclosures with a blue pencil.” However, others have pointed out that the very scientific purpose of such bibliographies is to clearly identify valid science and to distinguish it from the invalid. Therefore, given Dr. Strughold's strong distaste and disdain for these experiments that were not only horrendous, but unscientific, it is logical that he was keeping these experiments from being portrayed as valid science. Bower also reported that Dr. Benzinger and Dr. Lauschner (Hippke’s assistant) felt that Dr. Strughold was complicit in the Dachau experiments because he frequently communicated with both Dr. Hippke (his superior) and Dr. Ruff (6, page 221). Some non-historians claim that there was an enormous amount of hard evidence linking Strughold to Dachau and that he was protected by the US government and never ‘brought to justice. The statement is made by Bower, “The OSI has had an open investigation file on him (Dr. Strughold) since the early 1980’s, but despite the abundant evidence of his knowledge of and complicity in the Dachau experiments, Strughold continues to live in retirement (6, page 218).”

The historian, Maura Mackowski, in “Testing the Limits” (18)  stated, “Strughold did not specify that some of the authors (in German Aviation Medicine in World War II) had been tried at Nuremburg… and that some of the research results (in their presentations) were obtained from inmate test subjects.” Indeed, Drs. Becker-Freysing, Benzinger, Schroeder, Schaefer and Ruff were five of the authors (there was a total of fifty-six aviation specialists who contributed to the two volume book) and were later involved in the Nuremberg trials. The book was based upon the data collected by the Germans and edited by Strughold in 1945-1947 while at the USAAF Heidelberg Aeromedical Center. Therefore, authors appear which were later involved in the Nuremberg trials. However, a careful review of the contents of the book does not show any data that was derived from inmate experiments. There is no evidence of the publication of any Dachau data in this book. Becker-Freysing, Benzinger, Schroeder and Ruff wrote about subjects that were unrelated to any of the Dachau studies. Schaefer wrote about thirst using data not obtained from Dachau. Possible references to Dachau could have been edited out, such as the Schaefer paper on thirst with no incorporation of the unethical experiments. In fact, the deletion of any data or presentation based upon inmate experiments was used by Bower to criticize Strughold (see above). An article concerning brain pathology was written by Spatz, “Brain Injuries in Aviation”, from the Kaiser Wilhelm Institute. There is suspicion that Spatz was involved in unethical brain research involving concentration camp inmates (39), but it would be unrelated to this article.

In “The Nazi Hunters” (1988) (1), the importance of the Dachau hypoxia experiments is vastly over inflated, saying that the results of the experiments allowed the Germans to be able to fight the Allied Air Forces at higher altitudes. The use of supplemental oxygen at high altitudes had been discovered using legitimate studies at The AMRI before 1941. Roth in “Deadly Heights” (29) claims that Luftwaffe concern over high altitude parachute use drove the Dachau hypoxia studies, but again this had already been determined by legitimate studies (see Appendix 1).

Dr. Ekhart, a historian from the University of  Heidelberg, has been a long-time critic of Dr. Strughold. He puts forth several claims (39): The neuroscientist, Hallervorden, worked at the Kaiser Wilhelm Institute (KWI) for Brain Research in Berlin-Buch together with the neuropathologist, Hugo Spatz. It is claimed that they also conducted brain autopsies on murdered concentration camp inmates. Spatz was also connected to Strugholds AMRI institute (external Department for Brain Research). Ekhart also believes that the low pressure experiments of Rascher should be interpreted as a part of a physiological research network, which was extended over many physiological research institutions throughout the Reich territory. This included the Institute of Physiology at the University of Goettingen under the direction of Hermann Rein. That institute was coordinted by Strughold through the AMRI. Ekhart also believes that through his contacts with Hippke, Benzinger, Schaeffer and Ruff, that Strughold was aware of the Dachau atrocities. There is no claim by Ekhart that Strughold directed, participated, or organized the Dachau atrocities, but that through his contacts would have been aware of them.

In the “Secret Agenda: The United States Government, Nazi Scientists and Project Paperclip, 1944-1990” (1991) (11), the journalist, Linda Hunt, stated, “Strughold was not arrested, interrogated, or even called as a witness at the trial, despite the derogatory information against him. It was a glaring example of how far the military went to protect him. His war time superior, close associates and a subordinate all were tried at Nuremberg” (11, page 86). “General Harry Armstrong was protecting Hubertus Strughold from being exposed to the public” (11, page 153). “The Department of the Air Force then expanded the Paperclip cover up when it proudly published translations of the German’s war time research in two volumes as German Aviation Medicine in World War II. In these books the Air Force not only ignored the lessons of Nuremberg but embraced what the Nazis had done” (11, page 92).


Hunt also stated, “One scientist (Strughold) had disturbing links to Dachau experiments” (11, page 259). The “links” that Hunt presented are summarized below:

1) Although Maj. Alexander stated that Strughold told him that he knew of the freezing experiments from the 1942 Nuremberg meeting, he was suspicious that Strughold was covering up the involvement of Ruff and Holzlohner (11, page 16).

2) Benzinger (in an interview with the author) claimed that his arrest at the time of the Nuremberg Trials was “set up” by Strughold to take the heat off of Strughold’s own questionable war time activities (11, page 84).

3) Becker-Freyseng’s Nuremberg testimony concerning Strughold’s ability to stop any experiment that he did not agree with (11, page 85). 

4) Hippke and Schroeder were Strughold’s superiors and he frequently advised them on research matters (11, page 85).

5) Becker- Freysing worked afternoons at Strughold’s institute (11, page 79).

6) Schaefer had previously worked at Strughold’s institute on problems of how to make seawater relatively safe to drink (11, page 79).

7) Several meetings were held to plan the experiments (to make sea water safe to drink), including one at Strughold’s institute (Strughold was not stationed in Berlin at the time and did not attend). The group eventually decided to use concentration camp prisoners (11, page 81).
In  “Secret Agenda” (11, page 85), Hunt states that Dr. Becker- Freyseng testified at Nuremberg that Dr. Strughold knew of the Dachau experiments and could have stopped them at any time:

Meyer:  “If Dr. Strughold did not agree with a specific experiment, could he interrupt it?”

Becker-Freyseng:  “I would assume yes.” 

Meyer:  “Did he have the power at his disposal?”

Becker-Freyseng:  “Of course, he was the director of the institute. He could do what he wanted there.”

Meyer:  “If we had not agreed with the work of the doctors, could he have sent for them and said: ´You must stop that or go to another institute.””

Becker-Freyseng:  “Yes. That is, he would have had to report to his superiors, because it was a military institution.”

Meyer:  “As director of the institute he could distribute and stop work?”

Becker-Freyseng:  “Yes.”


The Nuremberg Trial documents do show that Becker-Freyseng was interviewed at Nuremberg regarding concentration camp experiments (8: pages 314-315). But Becker-Freyseng had given the comments above regarding experiments conducted at Dr. Strughold’s Berlin Institute, and not regarding the experiments at Dachau. Many reports and documents (including Linda Hunt’s book) have wrongly claimed that Becker-Freyseng was referring to the Dachau experiments and, therefore, was implicating Dr. Strughold’s involvement with those experiments (11: page 85). Review of the Nuremberg documents show that Becker-Freyseng never testified that Strughold could directly influence the events happening at Dachau (8: pages 314-315 and pages 484-485, 10: page 78 and pages 166-167).

Marsha Freeman, the aerospace historian who authored “The History of German Space Pioneers” (who incidentally is Jewish) is very critical of the “Secret Agenda”, in which unproven incriminations of Strughold are presented and actual facts, which do not fit into Hunt’s political view of the world, are omitted. Freeman rated the “Secret Agenda” as the most insidious and mendacious book about “Operation Paperclip” ever published. (9: pages 212-213).

Maura Mackowski, in “Testing the Limits” (18)  also was very critical of the sloppy criticism of Strughold by other authors.  “Errors in such books (popular histories) have unfortunately been repeated by magazines, newspapers, on the Internet, and in other books by authors who have failed to do any primary-source research … evidence has been taken out of context, misinterpreted and mistranslated”.


Mark L. Kornbluh, an assistant professor of history at Washington University in St. Louis, Missouri reviewed “Secret Agenda” in the “Bulletin of the Atomic Scientists” in September 1992 (13). He stated, “American scientific recruiting teams ignored the inhumane basis of much of their work and treated Nazi scientists as both colleagues and friends. The records of the Nazi activities of these scientists were altered, hidden, expunged, or classified. U.S. officials not only ignored the fact that many of these men were Nazis; they actively concealed that information in order to shield the Nazi scientists from prosecution. They then relocated them to new homes in America, with the understanding that the recruits would then share their technology with the U.S. government. The American space program became a veritable haven of ex-Nazis. Dr. Strughold pioneered aviation medicine through gruesome experiments conducted on prisoners in Dachau”.
 
The consequences of such efforts promoting this mass of misinformation are as unfortunate as they are compelling. Brooks AFB Aeromedical Library was named after him in honor of his accomplishments in aerospace medicine in 1977 (Figures 2 and 3).  In 1995, the U.S. Air Force removed Strughold's name after the Jewish Anti-Defamation League (ADL) protested. "Paying tribute to Dr. Strughold was an obscene mockery of the pain and death suffered by his victims," commented ADL National Chairman Richard Strassler.  The basis of the claim was his presence at the October 1942 meeting in Nuremberg where the freezing experiments were presented. The letter from the Air Force Chief of Staff to the ADL stated, “We are not in a position to draw any specific conclusions beyond this (his presence at the meeting) regarding the possibility of his complicity in or responsibility for the torture of concentration camp inmates in the guise of medical research. Although available information lends some support to those, including your organization, who maintain that Dr. Strughold was aware of and in some way aided such experiments, his death and the cessation of any formal investigation or proceedings concerning him make it unlikely that this question will ever be resolved conclusively. Nevertheless, and as you suggest, the evidence of Dr. Strughold’s wartime activities is sufficient to cause concern about retaining his name in an honored place on the library.” 

In 1993, his portrait was also removed from a mural of medical heroes in a display of the “The World History of Medicine” at Ohio State University at the request of the World Jewish Congress. The German Society of Aviation and Space Medicine (DGLRM) had an award named after Dr. Strughold but canceled it due to the controversy concerning the use of the AMRI for experiments with hypoxia in epileptic children (10: page 164). Dr. Strughold was inducted into the New Mexico Museum of Space History Hall of Fame in 1978. The museum removed him from the hall of fame in May 2006 after protests from the ADL. Mark Santiago, the director of the museum, stated that no new information had been discovered, but that Dr. Strughold’s removal was based upon information previously available (personal correspondence).


In their extensive press releases at the time of his removal, the museum and the ADL stated: “Strughold gave up his right to be on any hall of fame in the 1940s, when he directed a program that experimented on, tortured and killed Jews and gypsies at the Dachau concentration camp in Germany as the Nazi director of medical research for aviation, said Susan Seligman, regional director of the New Mexico Anti-Defamation League. These experiments at Dachau… were the beginnings of early space medical research. Strughold, who was referred to as the "father of space medicine," directed a group that participated in experiments where prisoners were frozen to near death and re-warmed to see how quickly they would recover, according to the league's documents. The ADL presented documents to the Commissioners provided by the Office of Special Investigations in the Department of Justice that placed Strughold, the Reich's Director of Medical Research for Aviation as a participant and commentator during a 1942 conference on cold water experiments conducted at Dachau Concentration Camp.”

 At the time of his removal from the museum, the Institute of Ethics at the University of New Mexico released the following statement: "Surely recognition in a "Hall of Fame" should be reserved for those who represent widely held values of tolerances and respect for human dignity, and surely Hubertus Strughold, whatever his scientific contributions, should not be given a place of honor when his conduct failed to uphold those basic human values." 

A careful review of Internet links using standard search techniques for “Strughold” (Table I) reveals many obvious distortions. Some of these are minor and others outrageous. The most prevalent (all apparently from the same original source and simply repeated or magnified) state with confidence that Dr. Strughold was a Nazi, in charge of the Dachau experiments, was protected at the Nuremberg Trials, and involved in mind control experiments with psychoactive drugs at both Dachau and later in the U.S. under the C.I.A. In other web links, he is described as the examining physician when the aliens landed in Roswell, N.M. in 1947. Most state that he worked at NASA (he was a civilian contractor for the U.S. Air Force from 1948 -1963 and was never a NASA employee or contractor).

According to Bower, a 1945 intelligence report on Strughold stated: “His successful career under Hitler would seem to indicate that he must be in full accord with Nazism (6, page 205)." However, Strughold’s colleagues in Germany and those with whom he had worked briefly in the United States on fellowships described him as politically indifferent or anti-Nazi. Dr. Strughold was never a member of the Nazi party as documented by Docket 5, Military Government of Germany, September 4, 1945. This was not a trivial matter, as membership in the Nazi party would have been advantageous to professional promotion and refusal of membership when in a relatively high position was actually dangerous. The directors of the other aviation medicine research institutes in Germany were all members of the Nazi party – Ruff, Weltz, and Benzinger (18). He was a member from 1937-1945 of the National Socialist Flying Corps and the National Socialist Welfare Organization. He was also a member of a certain entity called the RDB (Rewcihsbund der Deutschen Beamten) which was the Nazi trade union for civil servants. The membership in all three organizations was of absolutely no political influence, as there were no other alternatives in those years. 

There is evidence that he would not allow any members of his staff to join the Nazi party and would refuse to return the Heil Hitler salute. Drs. Luft and Clamann (on Strughold’s staff at the AMRI) stated that Strughold had instructed them not to join any political organizations. In the 1933 election (the last free election in Germany) he voted for the Central Democrat candidate. There have been no examples of racism or anti-Semitism in his writings, publications, or in his conversations with colleagues before or after the war. His personal and moral aspects, political dimensions, and humanistic beliefs were intensely scrutinized by the Allies in the period 1945-1947 before inviting him to work for the Army Air Force in the U.S. (10: pages 32-45). He denied involvement with Nazi experiments and told reporters in this country that his life had been in danger from the Nazis. In an interview in 1974, Strughold claimed that after Count Claus von Stauffenberg attempted to assassinate Adolf Hitler in July 1944, Strughold had to go into hiding for two weeks as he was afraid that he was on a Nazi party enemy list and would be arrested (18). After the war, the University of Heidelburg removed most of its faculty because they were Nazi party members. Dr. Strughold was appointed as Professor and Director because he was a known and consistent opponent of the Hitler regime. In September 1948, Dr. Strughold was granted a security certificate from the Joint Intelligence Objectives Agency director, Captain Wev. This certified that he was not a member of the Nazi party and was not involved in any war crimes. 

In Dr. Strughold’s affidavit testimony at the Nuremburg Trials (http://nuremberg.law.harvard.edu), which was given as character background to several of the defendants, he described his political beliefs and the consequences. He described himself as being a “declared opponent of the Nazi movement” and would not work with any researcher if they were enthusiastically pro-Nazi. Because of this, he was threatened with imprisonment and was denied the opportunity for Professorship appointments at the universities. He stayed in contact with Jewish professors who had fled the country and made “frequent skeptical-ironical statements about Hitler and his policies” to other researchers whom he trusted. He stated that he would never have worked at any level with a researcher if he felt that they advocated experiments with involuntary subjects. He also testified that other researchers with supposed anti-Nazi views or activities were denied professional advancement (for their lack of interest in political issues), accused of sabotage (for demonstrating experimental results that did not confirm previous results that had been claimed by other Nazi party sources), or were even executed. 

Dr. Strughold’s comments in the 1942 Nuremberg Conference minutes were interpreted by the OSI in 1983 as encouraging (or at least endorsing) repetition of the freezing experiments – this time at the correct temperatures. Review of the minutes indicate that it was not explicitly meant as a reply to Holzlöehner’s presentation, but was referring to a series of presentations, including the Rascher experiments, but most of them containing data using animal experiments (10: page 77, 22). Dr. Benzinger was deposed by the Department of Justice – Office of Special Investigations (OSI) in their investigation of Dr. Strughold in 1983. When asked what his interpretation was of the above comments, Dr. Benzinger did not think that it was meant in any way as an endorsement of the Dachau experiments. Dr. Benzinger also stated that Dr. Strughold was not involved in any of the Dachau experiments, saying, “I never had any reason to believe that” (Department of Justice, Benzinger Deposition of 11/22/83). 


In 2006, in response to a Freedom of Information request, the U.S. Department of Justice released their files concerning the investigation of Dr. Strughold to the authors. Over 300 pages of documents were released and support the conclusion that there was no evidence of Dr. Strughold being involved in any war atrocities, being a member of the Nazi party, or being involved in any way to the Dachau experiments. A summary of the review of these documents is below. Research has also revealed that the organization of aeromedical research institutions in Germany during World War II consisted of a complex network controlled by the Luftwaffe (Figure 4). Dr. Strughold's institution, the Berlin Aeromedical Research Institute (AMRI), was a peripheral institution without control of or involvement with the institutions that were involved in the Dachau atrocities. He was not the director of all aeromedical research in Germany as has been claimed by many of his accusers.
Summary of Freedom of Information Act Documents from the U.S. Department of Justice
1. A letter to Senator Javits in 1956 (this was after the first investigation) stating that no derogatory information had been found on Dr. Strughold.

 

2. A letter to Congressman Gonzalez in 1974 stating that after an extensive investigation, no derogatory information had been found and that the INS investigation would therefore be closed.
Letter by Commissioner L.F.Chapman (July 18, 1974)  to U.S. Representative Henry Gonzalez, quoting the Senior Prosecutor, War Crimes Prosecution, Central Office, Ludwigsburg,  “Results of our inquiry show that Professor Strughold was at no time a concentration camp doctor, but only Director of the Medical Research Institute of Air Travel, a branch of the Airways Ministry of the Reich. This Central Office had made a thorough study of the experiments carried out by the medical research teams operating in the concentration camps, at which time it was found no grounds for suspecting Professor Strughold of any criminal act.”  

3. A letter discussing an interview with Dr. Leo Alexander in 1978 that strongly stated that Dr. Strughold was not involved in any war crimes and offering to testify in his behalf if needed. This is very important as Dr. Alexander was the lead prosecutor for the Nuremberg Medical War Crimes Trials in 1947. He spent over two years investigating and prosecuting the doctors involved in any war crimes including all of the Dachau medical experiments.
Memorandum (p108) from the Department of Justice by Vincent  L. Timbone,, December 16, 1978: “Strughold, Hubertus, A6 746 941,” that contains an interview of Dr. Leo Alexander by Mr. Timbone, October 5, 1978. The memo states that “...Dr. Alexander produced his post-war diary of all interviews he conducted.” The memo quotes Dr. Alexander as having “made contemporaneously” his notes with the interviews, and interviewed Dr. Strughold on June 16, 1945.  It is stated in the memo: Dr. Strughold first learned of the Dachau “human experiments listed as ‘war crimes’ at the meeting in Nuremberg...”  The memo also provides: “Dr. Alexander stated that he remembered Dr. Strughold ‘vividly’ and Dr. Strughold was never involved in ‘war crimes.’  Dr. Alexander emphasized that he would, in fact, testify favorably in behalf of  Dr. Strughold.”
 4. There was also reference to an investigation by Central Agency for the Prosecution of Nazi Crimes in Ludwigsburg, Germany in 1974 that resulted in no derogatory evidence against Dr. Strughold.
 

5. A report from the FBI that they could not find any derogatory information on Dr. Strughold (1949).
Memo dated January 24, 1949, by Peyton Ford, Assistant to the Attorney General, containing a dossier on Dr. Strughold, received from the Joint Intelligence Objectives Agency of the Joint Chiefs of Staff, included attachments of a letter from the Secretary of the Air Force to the Attorney General (November 17, 1948) and four Federal Bureau of Investigation reports concerning Dr. Strughold  (p crm-151). Enclosure No. 495918 states “The enclosed Federal Bureau of Investigation reports reflect that no derogatory information was discovered during the course of the investigation by the Bureau.” 

6. A report that shows the structure of the various aviation research entities in Germany. The importance is that it was a network system and that Dr. Strughold and his institute was a peripheral player and he did not have any authority over the many other institutes.
Professor Strughold was shown to be the Director of the Aero Medical Institute within the “Air Ministry,” Berlin, with Dr. Ruff as Director of a totally separate Institute, the Institute for Aviation Medicine of the German Experimental Establishment for Aviation within the “Controlled Specialist Institutes.” 

7. Several documents (in German) that were mainly put together on behalf of the investigation in Germany in the 1970´s by the ”Ludwigsburger Zentralstelle zur Verfolgung von Naziverbrechen “ (Central Agency for the prosecution of Nazi crimes in Ludwigsburg, Germany), concluding that no evidence of involvement was found and that the case was closed. However, several pages were of interest:

Files from the GeStaPo-archives (secret service) from Würzburg (Geheime Staatspolizei GESTAPO) of Nazi-Germany from 1935 and 1934, where he was Professor of Physiology and gave lectures on Aviation Medicine, before he became a civil servant at the Aeromedical Research Institute of the Luftwaffe in Berlin (1935). 

The files are from the State-Archives in Munich (Staatsarchiv München, Gestapo-Akte Strughold_hubert, Nr. 15720), and were released on 30.05.1980 to the Staatsanwaltschaft Würzburg.

There is a request by the Bavarian Political Police of 18th March 1935 on reputation, family and financial situation of Strughold as a consequence of his communication with a central agency (assume that it was the HQ of Luftwaffe – Reichsluftfahrtministerium).

There is a statement from the Würzburg Police Department on 11th April 1935 on his social and financial status and his association with the University-teachers association (Gruppe Deutschnationaler Hochschullehrer).

There is a telegram from the Würzburg Police to the Bavarian Political Police from 7th September 1936 that documents that no negative information on Strughold's political, criminal or other public behaviour is known. Though he was known as member in the Associatation of National German Lecturers, he was regarded as old-German and monarchistic oriented. He was not a member of the NSDAP (Nazi Party).

8. The transcript from the 1942 "Cold Conference". This is very important as this is the document that everyone claims implicates Dr. Strughold (see the details in the manuscript attached, "Strughold Controversy"). Reading it, there is no indication that Dr. Holzloehner's presentation involved prisoners at all. There follows multiple commentaries from various participants regarding the whole series of lectures previously given (not just Holzloehner's), including one from Dr. Strughold. It is clear that Strughold was referring to the entire group of lectures just given. His comments are very general in any case. We do know that by the end of the conference that it was realized that non volunteers were used as Dr. Strughold and two other participants protested to Dr. Hippke (the Air Force Surgeon General) concerning their use.

 

 “Translation of Document No. NO-401, Office of Chief Counsel For War Crime, REPORT on a conference on 26 and 27 October 1942 in Nurnberg (sic) on Medical Problems Arising from Distress at Sea and Winter Hardships, sponsored by Inspector of Medical Service of the Luftwaffe, Chairman of the Conference: Stabsartz Professor Dr. A. J. Anthony.”  The report lists 95 attendees.  The FOI contains an 11 October 1946 memo by the Office of U.S. Chief Counsel, U.S. Army, by H. Sachs, stating:  “The meeting was called on instigation of Prof.. Dr. Hippko (note:Hippke), the chief of the Medical Service of the Luftwaffe.” Dr. Strughold’s presentation as contained in the FOI  5 December 1946 memo by Patricia  A. Radcliffe,  No. 401 (excerpt from official Nuremberg (sic) staff translation),  summarized the literature on temperatures contained in sea charts and various seasons important to the sea distress service, covering publications in 1915, 1902, 1921, 1927 and 1928. There is no evidence he sanctioned or participated in the “horrific” Dachau atrocities.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------

In 2006 a request was made to the Space Medicine Association Executive Committee to remove Dr. Strughold’s name from the Strughold award which is given out annually by that organization since 1963 for “dedication and outstanding contributions in advancing the frontiers of Space Medicine”. After two years of intense research, that committee met on May 15, 2008 and reviewed the investigation of Dr. Strughold, including the recently released Dept. of Justice files above. It was concluded that there was no incriminating evidence found and that there would be no attempt to remove his name from the Strughold Award. The Wall Street Journal published an article detailing the debate on November 30, 2012.

Col. Harry Armstrong (later USAF Surgeon General), Brig. Gen. Malcolm Grow, Dr. Paul Campbell, and Col. Otis Benson were directly involved with recruiting and clearing German physicians and scientists for aerospace medicine research in the U.S. They also continued to facilitate Strughold’s career in the U.S. and were responsible along with other well-known leaders in the Space Medicine Branch in establishing the Strughold Award in 1963. The details of his war activities were well known to these aerospace medicine leaders who, nevertheless, held him in high esteem.

 Strughold classified himself as a non-political scientist, an image that was also supported by eye witnesses. He opposed the totalitarian regimes in Nazi Germany as well as in Stalin’s USSR. Strughold’s publications and correspondences are free from political, ideological or racial content and paint the picture of a stable, purely scientifically active personality. Lifelong he followed a convinced Christian attitude based on a humanistic education. His political background was German nationalist with tendencies to support monarchism, in later life with cosmopolitan tendencies. He was neither perpetrator nor victim of persecution, but participated in terms of scientific support to the military effort in the totalitarian Germany of World War II. His political passivity should not be considered as system-conformity, but he chose this way into military aviation medicine as a non-Nazi-party individual trying to continue his scientific career. 
It is important that future debate of Dr. Strughold’s World War II activities be carried on with documented and well referenced facts and not with blatantly false information or politically inspired revisionist history. Everyone is entitled to their own opinion, but they are not entitled to their own facts. The Internet and several books criticizing Dr. Stughold have multiple distortions, misrepresentations, and assumed guilt by even casual association. It is highly unlikely that new information will become available in the future concerning Dr. Strughold as the true facts are either already known or will never be known. It is recognized that this issue will continue to be debated and will always be controversial. The Holocaust and the Nazi regime were horrific and any ties to that part of German history, whether real or remote, will always follow Dr. Strughold.  
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Table I

Internet Links

	Factual Internet Sites

Nuremberg Attachment 7
http://www.gwu.edu/~nsarchiv/radiation/dir/mstreet/commeet/meet13/brief13/tab_f/br13f3g.txt
Advisory Committee on Human Radiation Experiments
http://www.gwu.edu/~nsarchiv/radiation/dir/mstreet/commeet/meet13/brief13/tab_f/br13f3.txt
Nuremberg
http://www.ushmm.org/research/doctors/indiptx.htm
Encyclopedia of Astrobiology
http://www.daviddarling.info/encyclopedia/S/Strughold.html
International Space Hall of Fame
http://www.spacefame.org/strughold.html
NASA - Beginnings of Space Medicine

http://www.hq.nasa.gov/office/pao/History/SP-4201/ch2-2.htm
Today in Science

http://www.todayinsci.com/cgi-bin/indexpage.pl?http://www.todayinsci.com/6/6_15.htm
Nuremberg Doctor Trials

http://www.gpc.edu/~shale/humanities/composition/assignments/experiment/nazi.html
Brooks AFB History with Oral History Links

http://www.brooks.af.mil/history/people.html
Appear Factual, But Distortions Present
Wikipedia

en.wikipedia.org/wiki/Hubertus_Strughold

-Minor distortion in that Dr. Strughold worked for NASA and trained the flight surgeons for Apollo
Operation Paperclip
http://www.daviddarling.info/encyclopedia/P/Paperclip.html
-Dr. Strughold was a Nazi and in charge at Dachau

Probert Encyclopaedia

http://www.probertencyclopaedia.com/C6D.HTM
-Dr. Strughold was a Nazi, in charge at Dachau, was knowingly protected at Nuremberg Trials, and performed unethical and erroneous research in the U.S.

Jews Protest Nazi Portrait Among Medical Heroes at Ohio Stat University
http://www.fscwv.edu/users/pedwards/jews_protest_nazi_portrait_among.htm
-Minor distortion as it claims that Dr. Strughold was a Nazi
Anti Defamation League Press Release Concerning New Mexico Space Hall of Fame

http://www.adl.org/PresRele/HolNa_52/4918_52.htm
-Dr. Strughold was a Nazi, directed the Dachau experiments

Anti Defamation League Press Release Concerning Brooks AFB Aeromedical Library
http://www.adl.org/presrele/HolNa_52/2533_52.asp
-Minor distortion in that it quotes the Air Force as a making a statement (that was really coming from the ADL)

Several sites state that Dr. Strughold was a Nazi, directed the Dachau experiments and was  involved in Mind Control experiments in Dachau and the U.S. (Obvious Gross Distortions):
Drug (Mind Control) Experiments in Dachau and the U.S. by Strughold

http://www.beyondweird.com/ufos/Bruce_Walton_The_Underground_Nazi_Invasion_52.html
Dachau and US Drug Experiments

http://coat.ncf.ca/our_magazine/links/issue43/articles/mkultra.htm
In Charge at Dachau and Involved in Mind Control Research http://www.perspectives.com/forums/forum71/29700.html
Mind Control Experiments in Dachau and US

http://www.deepblacklies.co.uk/some_aspects_of_a-pem_weapons.htm
Mind Control Experiments in Dachau and US

www.sonic.net/sentinel/gvcon8.html
Nazi Scientist Involved in Mind Control
http://coat.ncf.ca/our_magazine/links/issue43/articles/mkultra.htm#strughold
Michael E. Kresa Article

http://www.lewrockwell.com/orig/kreca1.html
Mind Control Experiments
http://www.paranormalnews.com/textfiles/ufos/Bruce_Walton_The_Underground_Nazi_Invasion_52.txt
Additional Gross Distortions:
Project Paperclip
http://news.bbc.co.uk/1/hi/magazine/4443934.stm
-Dr. Strughold in charge at Dachau

Sought for  at Nuremberg but Released

http://www.jewishsf.com/content/2-0-/module/displaystory/story_id/2123/edition_id/34/format/html/displaystory.html
-Dr. Strughold was a Nazi and secretly brought to the U.S.

Discarded Lies
http://discardedlies.com/entries/2005/04/wooing_the_nazis.php
-Dr. Strughold was a Nazi, involved in Dachau, and protected at the Nuremberg Trials

UFO Examining MD 1947

http://www.majesticdocuments.com/personnel/benson.php
-Dr. Strughold was present when aliens landed in Roswell, NM in 1947

Roswell 1947

http://home.fuse.net/arcsite/paperclip.htm
-Dr. Strughold was present when aliens landed in Roswell, NM in 1947

Radiation Experiments in Houston

http://members.tripod.com/~cactus_ian/bayou_body_snatchers.html
- Dr Strughold was involved in unethical radiation experiments in Houston in the 1950’s




 


